
ب�راي بررس�ي فعاليت ه�اي انجم�ن 
هنرمن�دان نق�اش ايران بايد بيس�ت 
سالي به عقب برگشت؛ انجمني كه دي ماه سال 77 
رس�ميت يافت تا در نخستين فعاليتش در برگزاري 
بي ينال هاي نقاش�ي با موزه هنرهاي معاصر تهران 
هم�كاري كن�د. اما اي�ن انجمن در ط�ول اين مدت 
ف�راز و فروده�اي بس�ياري را تجربه كرده اس�ت؛ 
فرازوفرودهايي كه بعد از برگزاري چند دوس�الانه 
بعد از پايان كار ششمين دوس�الانه نقاشي در سال 
82 شروع ش�د و بعدها با حاشيه هايي كه در جريان 
برگزاري هفتمين دوره اين دوس�الانه پيش آمد اين 
انجمن ترجيح داد تا در برگ�زاري بي ينال ها با موزه 
همكاري نداشته باش�د. انجمن نقاشان ايران اما در 
طول يك سال گذش�ته ترجيح داده تا در واكنش به 
اتفاقات حوزه تجسمي شكل ديگري از فعاليت را هم 
تجربه كند. فعاليت هايي كه معصومه مظفري، رييس 
اين انجمن در اين گفت وگو تعبير »حضور هوشيارانه 
در قبال مس�ائل حوزه تجس�مي« را براي آن به كار 
مي برد. اخبار مربوط به واگذاري موزه هنرهاي معاصر 
تهران در فروردين ماه سال گذشته نقطه شروع اين 
حضور بود. واكنش اي�ن انجمن در كنار چند انجمن 
ديگر باعث شد تا در نهايت واگذاري اين موزه منتفي 
شود. اما انجمن نقاشان در طول يك سال گذشته به 
اتفاقات ديگري هم به همين شكل واكنش نشان داد، 
از برگزاري نمايشگاه گنجينه موزه هنرهاي معاصر 
تهران در برلي�ن و رم گرفته تا بح�ث هيات امنايي 
شدن موزه. اين اتفاقات بهانه اي بود تا در گفت وگو با 
معصومه مظفري، رييس انجمن نقاشان ايران به آنها 
پرداخته ش�ود. گفت وگويي كه از مرور فعاليت هاي 
انجمن در طول اين س�ال ها شروع شد و در پايان به 
انتظارات جامعه تجسمي از سيدعباس صالحي، وزير 

جديد ارشاد رسيد. 

به نظر مي رس�د دوره اخير رياست شما در انجمن 
نقاش�ان نس�بت ب�ه دوره قبلي كه اين پس�ت را 

داشتيد دردسر بيشتري داشت؟
بله، خيلي زياد. البته به جاي »درد سر« بهتر است »فعاليت 
بيشتر« بگذاريم. از طرفي تعداد اعضاي انجمن بيشتر شده 
و اين امر خود برنامه ريزي س��نگين و پيچيده تري را طلب 
مي كن��د و از طرف ديگر حضور اجتماع��ي فعال در عرصه 
هنرهاي تجسمي است كه هوشياري و دقت، انتقاد درست 

و ارايه راهكار نياز دارد. 
چرا اين تصور وج�ود دارد كه فعاليت هاي انجمن 
نقاشان نسبت به بقيه انجمن هاي تجسمي كمتر 

است؟
من اين ط��ور فكر نمي كن��م و فعاليت انجم��ن را كمتر از 
انجمن هاي ديگر نمي بينم، اگر چني��ن بود ما الان مقابل 
هم ننشسته بوديم و شما انجمن هنرمندان نقاش ايران را 
خطاب ق��رار نمي داديد. انجمن در اين دوره فعاليت هايش 
را در بخش هايي مثل بازبيني اساس��نامه و آيين نامه هاي 
كميته ها، فعاليت كميته هاي انجمن، نشس��ت و گفت وگو 
با ارگان ها و مراكز فرهنگي و هنري، نشس��ت و گفت وگو با 
اعضاي انجمن، نشست و گفت وگوي ماهانه با انجمن هاي 
تجس��مي ديگر مثل هنرمن��دان مجسمه س��از، طراحان 
گرافيك، عكاس��ان، تصويرگران و هنرمندان سراميس��ت 
و حضور هوش��يارانه در قبال مس��ائل حوزه تجسمي قرار 
داد. توضيح كام��ل درباره فعاليت كميته ه��اي انجمن به 
دليل حجم آن از حوصله اين گفت وگو خارج اس��ت ولي از 
آنجا كه در هر يك از كميته هاي انجمن يعني نمايشگاه ها، 
كارشناسي و ارزيابي آثار هنري، نقاشي ديواري و هنرهاي 
محيطي، انتش��ارات، آموزش و رفاه، ب��ا تلاش اعضاي اين 
كميته ها پژوهش، ارايه طرح و اجراي طرح صورت گرفته 
لازم مي دانم كه در وقتي ديگر به طور مفصل به آن بپردازيم. 
ش�ايد بزرگ ترين مش�كل انجمن در اين سال ها 
اين باش�د كه فعاليت هايش نه كاملا صنفي است 
و نه كاملا هنري. اين موض�وع بعضا تداخل هايي 

ايجاد مي كند... 
به نظر من بايد تعريف جديدي از انجمن بدهيم؛ آن هم از 
انجمني كه امروز مورد نياز است. حدود بيست سال پيش 
انجمن هايي پايه گذاري ش��د با رويكرده��ا و نيازهاي آن 
زم��ان، اما امروز با توجه به تغيي��ر و تحولات جامعه هنري 
و به خصوص هنرهاي تجس��مي رويكردهاي تعريف شده 
بيست س��ال پيش كارساز نيست. اينكه چه چيزهايي بايد 
دگرگون ش��ود و چه جايگزين نياز به پژوهش و بررس��ي و 

گفت وگوي بيشتري دارد. 
آيا در نهايت قرار اس�ت انجمن به س�مت صنفي 

شدن برود؟
نه، ما نمي توانيم اي��ن انجمن را صنفي كنيم. اگر لزومي بر 
اين كار باشد بايد يك انجمن صنفي تاسيس شود. صنفي 
شدن انجمن نقاش��ان ماهيت آن را كاملا تغيير مي دهد. با 
اين حس��اب بايد اول آن را منحل كرد و بعد به فكر صنفي 
كردن آن افتاد. چنين پيش��نهادي را ن��ه من مي دهم و نه 
اش��خاص ديگري كه در انجمن هس��تند. ما به اعضايي كه 
درخواست صنفي شدن انجمن را داشتند پيشنهاد داديم 
خودش��ان چنين انجمني را تاسيس كنند؛ انجمني كه در 
صورت تاسيس ما هم در آن عضو خواهيم شد. شايد در اين 
صورت وضعيت انجمن هنرمندان نقاش و اينكه قرار است 

در چه حوزه اي كار كند هم مشخص تر شود. 
انجمن نقاشان و ديگر انجمن هاي هنري يك دوره 
خيلي طلايي را تجربه كردند؛ دوره اي كه انجمن ها 
برگزاركننده بي ينال ها هم بودند. اين دوره اي بود 
كه هيچ وقت در طول اين سال ها تكرار نشد. همين 
انجمن ها بعد از اينكه برگ�زاري بي ينال ها از آنها 
گرفته شد در حاشيه قرار گرفتند. شما دليل اين 

اتفاق را چه مي دانيد؟
من فكر نمي كنم كه برگزار نكردن دوس��الانه ها انجمن ها 
را به حاش��يه كشانده باش��د. در متن ماندن، حضور موثر و 
دايمي در ح��وزه فرهنگ و هنر را مي طلبد، چه در واكنش 
به رويدادها و نقد آنها و چه در ارايه ديدگاه ها و راهكارهاي 
درس��ت و كارس��از. از اين رو امروز انجمن ه��ا اتفاقا خيلي 
بيش��تر نس��بت به قبل در متن جامعه تجس��مي هستند. 
مش��كل زماني پيش مي آيد كه متوليان حوزه تجس��مي 
نخواهن��د قبول كنند عده زي��ادي هنرمند و متخصص در 
انجمن هاي تجسمي حضور دارند كه بسيار بهتر مي توانند 
در تصميم گيري ها و فعاليت ها همفكري و همكاري كنند. 
دوس��الانه فقط يكي از اموري است كه قاعدتا انجمن هاي 
مربوطه صلاحيت بيشتري در انجام آن دارند. مي دانيم كه 
بعضي از انجمن هاي تجسمي دوسالانه هاي شان را برگزار 
كردن��د و هيچ اتفاقي نيفتاد و بعض��ي ديگر رويدادهايي را 
تعريف كردند به عنوان جايگزين دوس��الانه ها كه موفق تر 
ب��ود. تا زماني كه دوس��الانه ها تعريف درس��تي نش��وند و 
دبيرخانه دايمي نداشته باشند و بودجه مشخصي براي شان 
در نظر گرفته نشود اتفاق خاصي نخواهد افتاد. ما به عنوان 
انجمن هنرمندان نقاش ايران دوس��الانه شش��م را برگزار 
كرديم كه نتيج��ه اش معرفي و نگاه ب��ه هنرمندان جوان 
ب��ود؛ هنرمنداني كه بعدها همه ش��ان چهره هاي مطرح و 
ش��اخصي شدند. برگزاري آن دوس��الانه به انجمن سپرده 
ش��د و مديريت وقت موزه هنرهاي معاص��ر بدون دخالت 
فق��ط حمايت كرد. اگر قرار بر برگزاري دوس��الانه ديگري 
توس��ط انجمن نقاش��ان باش��د ترجيح ما اين است كه در 
سطح بالاتري از دوسالانه ششم اين اتفاق بيفتد. ما در حال 
حاضر در انجم��ن هنرمندان نقاش اعضاي��ي با گرايش به 
عكس، ويديو، مجسمه، هنر اجرا، چيدمان و نقاشي داريم 
و بنابراين برگزاري دوس��الانه نقاشي يعني ناديده گرفتن 
بخشي از اعضاي انجمن. درست است كه اسم انجمن فقط 
به نقاشان اش��اره دارد ولي س��عي كرديم با توجه به اينكه 
امروزه مرز مش��خصي بين رش��ته ها نمي توان كش��يد در 
اساس��نامه انجمن تا حدودي به جب��ران اين امر بپردازيم. 
يكي، دو سال پيش، طرحي را براي برگزاري دوسالانه هنر 
به موزه هنرهاي معاصر تهران داديم. ما براي اين طرح يك 
تيم شش نفره انتخاب كرديم كه به مدت سه ماه به پژوهش 
و بررسي دوسالانه هاي مهم جهان و در واقع به جست وجوي 
تعريف معاصر از دوسالانه ها بپردازند. طرح، تهيه و در موزه 
هنرهاي معاصر در جلسه اي براي هنرمندان و پژوهشگران 
توضيح داده شد. البته مديريت وقت به انجمن جواب منفي 
دادند و دليلش را بودجه بالاي چنين طرحي عنوان كردند. 
دليل ديگرشان اين بود كه اين طرح پيشنهادي، رشته هاي 
ديگر تجس��مي را هم در برمي گيرد و بايد با همراهي ساير 
انجمن ه��ا برگزار ش��ود. آن زم��ان اين نزديك��ي كه الان 
بين انجمن ها هس��ت، وجود نداش��ت. به ما گفتند كه اگر 
توانستيد انجمن ها را راضي كنيد تا در كنار هم كار كنيد، 
اين دوسالانه را برگزار كنيد. آنها انتظار داشتند ما هم طرح 
بدهيم و هم با انجمن ها ارتباط بگيريم و خب، مركز هنرهاي 
تجسمي در اين ميان قرار بود چه كار كند؟ به هر حال اوضاع 

طوري پيش رفت كه اين انجمن ها به هم نزديك شدند. 
خيلي ها اين نظر را داشتند كه در جريان برگزاري 
بي ينال هفتم نقاشي انجمن خودش كنار كشيد، 
هر چند يكس�ري هم اين نظر را مطرح مي كردند 
كه انجم�ن در جريان برگزاري اي�ن بي ينال كنار 

گذاشته شد. شما طرف كدام نظر را مي گيريد؟

ما براي برگزاري دوس��الانه هفتم ي��ك دوره طولاني كار 
كرديم. شوراي سياس��تگذاري دعوت كرديم و صحبت ها 
انجام شد و تيم برگزاري آن هم تشكيل شد اما در نهايت به 
اين نتيجه رسيديم كه دوس��الانه اي به اين شكل را برگزار 
نكنيم. بحث ما س��ر اين بود كه دبيرخانه دوسالانه به دفتر 
انجمن بيايد براي اينكه تجربه اي در برگزاري كسب كنيم. 
اين كار صرفه اقتصادي نداش��ت و مركز هنرهاي تجسمي 
مي گفت دبيرخانه بايد در همان موزه باشد. بعد از آن بحث 
دبيرخانه دايمي دوسالانه ها مطرح شد كه هيچ وقت دنبال 
نشد. همان زمان البته اعلام كرديم كه اگرچه انجمن نقشي 
در برگزاري دوسالانه هفتم ندارد، اعضاي انجمن مي توانند 

چنانچه تمايل دارند در آن شركت كنند. 
در طول اين س�ال ها هيچ وقت پيشنهاد برگزاري 

دوباره بي ينال ها به انجمن داده نشد؟
سال هاي بعد من در هيات مديره انجمن سمتي نداشتم. 

يعني در جريان سياست ها يا پيشنهادهايي كه به 
انجمن نقاشان مي شد هم نبوديد؟

دوسالانه ها معمولا در اين سال ها سر دو سال برگزار نشده 
است. زمان نامشخص و سياست ها و برنامه ريزي هاي باري 
به هرجهت امكان حضور مش��خص و مفي��د را از انجمن ها 
سلب مي كند. در نتيجه يك مديريت ممكن است برگزاري 

دوسالانه را به انجمن ها بسپرد و مدير بعدي نه. 
در دوره اخير و رياس�ت آق�اي ملانوروزي اوضاع 

انجمن نقاشان بهتر شد يا بدتر؟
آقاي ملانوروزي س��عي مي كنند خيلي مثب��ت با اتفاقات 
برخورد كنن��د. وقتي ب��ا او حرف مي زنيد فك��ر مي كنيد 
همه چيز حل ش��ده اما بعد از آن هيچ اتفاقي نمي افتد. اين 
است كه عملا هيچ حركتي نداش��ته ايم. ما نه توانسته ايم 
دوسالانه را برگزار كنيم و نه طرحي را كه ارايه داده بوديم 
پيش ببريم. خب، اين كار را سخت مي كند. در دوره ايشان 
خيلي قول ها به ما داده ش��د كه بعدا انجام نشد. فروردين 
سال 95 و بعد از بحث واگذاري موزه به بنياد رودكي قرار شد 
شورايي تجسمي با حضور نمايندگان انجمن ها، گالري دارها 
و منتقدين حوزه هنر تشكيل شود. تا همين امروز يك قدم 
براي تشكيل اين شورا برداشته نشده است. هر جلسه اي هم 
كه در اين مدت با آقاي ملانوروزي داش��تيم اين موضوع را 
مطرح كرده ايم و با روي باز گفته اند كه حتما از شما دعوت 
مي كنيم ام��ا در عمل چيزي نمي بينيم. البته ناگفته نماند 
من ش��خصا بارها با ايشان تماس گرفته ام و مشكلات افراد 
و اعضاي انجمن را طرح كرده و پيشنهاد ياري و همراهي از 
ايشان داشته ام كه همواره همراه بوده اند، ولي بر سر مسائل 
و تصميم گيري هاي كلان اتفاقي نيفتاده اس��ت. شايد بايد 

دلايل را جاي ديگري جست وجو كرد. 
خيلي ها اي�ن عدم توجه به حوزه تجس�مي را در 
اين س�ال ها طور ديگري تعبي�ر مي كنند، اينكه 
هيچ وقت حوزه تجسمي جزو اولويت هاي وزارت 

ارشاد نبوده است... 
بل��ه، نبوده و متاس��فانه هنوز به اهمي��ت و نقش زيربنايي 
هنرهاي تجس��مي پي نبرده ان��د. در كم��ال تعجب پس 
از گذش��ت اين س��ال ها نقش موث��ر عكاس��ي، گرافيك، 
مجسمه سازي و نقاشي در ثبت و تحليل و بيان هنرمندانه 

تاريخ اين سرزمين ناديده گرفته مي شود. 
در كل اين تصور هم وجود دارد كه حوزه تجسمي 
درآمد خ�ودش را دارد و نيازي به بودجه بيش�تر 

نيست... 
من اينطور فكر نمي كنم. اينكه انجمن هاي تجسمي رديف 
بودجه ندارند ولو اندك و وزارت ارش��اد هيچ مسووليتي در 
قبال مكان دفاتر انجمن ها احس��اس نمي كند، اهميتي به 
مس��كن، كارگاه و بيمه هنرمندان نمي دهد. اينكه ارش��اد 
حت��ي نمي داند هر يك از صنوف اين ح��وزه چه توانايي ها 
و چه نيازهايي دارد اش��اره به مش��كلات و معضلات بسيار 
عميق تري دارد. برگزاري حراج ها كه تازه چند سالي است 
پا گرفته دليل بر رونق و بي نيازي حوزه تجس��مي نيست. 

بس��ياري از هنرمندان ما فاقد بيم��ه، كارگاه و دفاتر كار و 
حتي مسكن هس��تند. ما در انجمن ها براي تمام اين موارد 
دوندگي مي كنيم، بدون بودجه و بدون دريافت حقوق. در 
يك دوره سه ساله به تمام اين موارد بايد رسيدگي شود كه 
كاملا صنفي است و در عين حال به مباحث و فعاليت هاي 
هنري هم پرداخت و چشم و گوش حوزه تجسمي هم شد، 

آن هم بدون احساس امنيت و حمايت... 
احتمال اي�ن را مي دهيد كه روزي اي�ن نگاه ها به 

حوزه تجسمي عوض شوند؟
در هر دوره و با عوض شدن مسوولان در ادارات و ارگان هاي 
انجمن ما نامه اي نوش��تيم براي خوش��امدگويي به مدير 
جديد با توضيح مفصل توانايي هاي انجمن و ارايه پيشنهاد 

همكاري و مشاوره كه به ندرت جواب گرفته ايم. 
پيشنهاد شما براي عوض شدن اين نگاه چيست؟

كاش يك بار هم كه ش��ده به م��ا اعتماد كنن��د و بپذيرند 
انجمن هايي وجود دارند كه به شكل تخصصي كار مي كنند. 
بپذيرند كه اين انجمن ها در س��خت ترين شرايط در طول 
اين س��ال ها كار كرده و تجربه اندوخته اند و مي توان از اين 
تجربه ها در جايش استفاده كرد. حداقلش اين است كه ما 
با مشكلات حوزه هاي خودمان آشنا هستيم و مي توانيم آنها 
را بيان كنيم. به نظر من اين پذيرش اوليه انجمن ها وجود 
ندارد. زمستان سال گذشته بود كه با آقاي صالحي اميري، 
وزير پيشين ارشاد در موزه ديداري داشتيم در اين نشست 
انجمن ها حرف هاي ش��ان را زدن��د. جدا از بح��ث بيمه و 
درخواس��ت يك درصد خريد آثار و مشكلات عديده ديگر 
مهم ترين خواسته مان اين بود كه ارتباط وزير ارشاد با حوزه 
تجسمي بيشتر شود. پيشنهاد داديم جلساتي با هر كدام از 
انجمن ها داشته باشند تا در جريان مشكلات و توانايي هاي 
آنها قرار بگيرند. آن زمان گفته شد كه اين پيشنهاد خيلي 
خوبي است، اما هيچ وقت چنين جلساتي برگزار نشد. دست 
آخر هم پس از پيگيري هاي بسيار گفتند اگر خيلي عجله 

داريد با معاون هنري جلسه بگذاريد... 
اين كار را نكرديد؟

اگر قرار اس��ت وزير ارش��اد به ما هيچ وقتي ندهند و حاضر 
نباشند در حد يك جلسه با انجمن ها آشنا شوند و حرف هاي 
آنها را بش��نوند و كوچك ترين قدمي براي انجام حتي يك 
مورد كوچك از خواس��ته هايي كه در جلسه موزه داشتيم 

برندارند فكر مي كنيد ديداري ديگر فايده داشت؟
فك�ر مي كنيد ب�ا آمدن وزي�ر جديد ارش�اد اين 

مشكلات رفع شود؟
من سعي مي كنم به اين مس��اله مثبت فكر كنم و اميدوار 

باشم. 
من به شخصه فكر نمي كنم نگاه حاكم در ارشاد آن 
هم در حوزه هنرهاي تجسمي دچار تغيير آنچناني 
شود. مهم ترين موضوع، آشنايي شخص وزير با اين 
حوزه و مش�كلات آن اس�ت. اين تخصصي است 
كه معمولا در بين وزيران ارش�اد نمي توان سراغ 
گرفت. ضم�ن اينكه با اتفاقات يك س�ال اخير از 
پيش�نهاد واگذاري موزه به بنياد رودكي گرفته تا 
نمايشگاه گنجينه در خارج از كشور خواه، ناخواه 

اين تص�ور را ايجاد كرده ك�ه انجمن ها مخصوصا 
انجمن نقاشان بيشتر مزاحم هستند تا همراه... 

در مورد نمايش��گاه گنجينه اين طور وانمود شد كه انجمن 
نقاشان نمي خواهد اين آثار از كشور خارج شود در صورتي 
كه همه ما با اين موافق بوديم كه برگزاري اين نمايش��گاه 
اتفاق خوب و مثبتي اس��ت. ما هيچ وق��ت نگفتيم كه آثار 
از كشور خارج نش��ود. اصلا مخالف مبادله فرهنگي نبوده 
و نيس��تيم. مس��اله اين بود كه هيچ چيز درست و شفافي 
در مورد اين نمايش��گاه نگفتند و همه اش م��ا را دور زدند. 
از طرفي مي گويند ش��وراي تجسمي تشكيل مي دهيم و از 
طرف ديگر جواب درس��تي نمي دهند. هميشه گفته اند ما 
قرارداد محكمي داريم و بيمه مهمي پشت اين پروژه است 
و... ولي به س��والات مشخصي كه در اين رابطه پرسيده شد 

با بله و نه جواب داده اند. 
در نهايت هم اين طور برداشت شد كه شما ارشاد 

را دور زده ايد و با مجلسي ها وارد مذاكره شديد؟
اتفاقا پيشنهاد جلسه از طرف مجلسي ها بود و در خود موزه 

هم برگزار شد. 
از آن جلسه هم نتيجه اي نگرفتيد؟

به هر حال حرف هاي مان را شنيدند. آنها فقط مي خواستند 
راجع به نمايشگاه آثار گنجينه صحبت كنند اما انجمن ها 
هر كدام مس��ائل و مشكلات شان را از بودجه گرفته تا عدم 

اعتماد گفتند... 
خيلي ها از جلس�ه اي كه برگزار شد همين ايراد را 
گرفتند. آنها گفتند همين صحبت ها باعث شد تا 
در مورد نمايشگاه گنجينه هيچ صحبتي نشود... 

ما راجع به نمايشگاه گنجينه هم صحبت كرديم. خود من 
در آن جلس��ه خواستم تا در مورد بودجه ش��ان براي موزه 
توضيح بدهند. آنها گفتند اول شما حرف هاي تان را بزنيد. 
من گفتم همه چيز به بودجه ش��ما برمي گردد. وقتي گفته 
مي شود كه گنجينه را مي فرستيم و با پولي كه مي گيريم، 
مي توانيم بخشي از مشكلات موزه را حل كنيم، معني اش 
اين اس��ت كه موزه هنرهاي معاصر ما مشكل بودجه دارد. 
البته بس��يار جاي تعجب اس��ت كه با وج��ود ناكافي بودن 
بودجه موزه چند روز قبل از آن جلس��ه براي گنجينه موزه 
آث��اري با قيمت يك ميليارد و چهارصد و ده ميليون تومان 
خريداري مي ش��ود. حتي اگر در نظر بگيريم رديف بودجه 
خريد آثار با رديف بودج��ه مرمت موزه دو ورودي متفاوت 
دارند، باز اين مبلغي است كه هزينه شده و اي كاش برايش 
بيشتر برنامه ريزي مي ش��د. به نظر من در اين جلسه همه 

صحبت ها به هم مرتبط بود. 
اگر شوراي تجسمي كه خودش��ان پيشنهادش را دادند به 
طور مرتب تشكيل مي شد متوجه مي شدند كه ما مشكلي 
با رفتن كارها به خارج از كشور نداريم، بلكه مشكل مان عدم 
ش��فافيت در اين موضوع بود. آخر همان جلسه هم گفتند 
حتما به انجمن ها رديف بودجه خواهيم داد و حتما شوراي 
تجسمي را تش��كيل مي دهيم. بعد هم كه جلسه تمام شد 

ديگر هيچ اتفاقي نيفتاد. 

بعد از آن به هيات امنايي ش�دن موزه هم واكنش 
نشان داديد؟

بله، در اين مورد هم باز بايد مش��خص كنند كه چه اتفاقي 
قرار است بيفتد... 

يعني مساله ش�ما فقط ش�كل تعريف هاست و با 
هيات امنايي شدن موزه مشكلي نداريد؟

اتفاقا داريم. به نظر ما هيات امنايي شدن، دست موزه را در 
مورد گنجينه اش خيلي باز مي گذارد. اين با شورايي شدن 
موزه فرق زيادي دارد. اداره شورايي موزه به اين معني است 
كه موزه مدير خود را دارد و با شورا درباره تصميم گيري ها 
مشورت مي كند. شورا سهمي نمي خواهد، تصميم گيرنده 
نيست اما هيات امنا فرق مي كند. در اين حالت مسووليت 
از ارشاد گرفته مي شود و در اختيار هيات امنا قرار مي گيرد. 
در مورد شكل هيات امنا هم سوال هاي زيادي پيش مي آيد. 
اينكه چه كساني در آن هستند و قرار است چه كار كنند؟ 
شما فكر مي كنيد با هيات امنايي شدن موزه آن شفافيتي 
كه ما از آن صحبت مي كنيم ايجاد خواهد ش��د؟ نخستين 
فرض اين است كه موزه با هيات امنايي شدن زيرمجموعه 
يك نهاد ديگر قرار مي گيرد. آيا قرار است آن مجموعه بنياد 
رودكي باشد؟ اينها دقيقا مشخص نيست و بايد درباره اش 

صحبت كرد. 
خيلي از موزه هاي دنيا هستند كه به شكل هيات 
امنايي اداره مي شوند. اين هيات امنايي شدن اصلا 

به معناي تصميم گيري نهايي نيست. 
حرف ما اينجاس��ت كه هر چه هست را همان اول مشخص 
كنند. هيات امنايي شدن چه سود بيشتري مي تواند براي 
موزه داشته باشد؟ و حد و حدود آزادي عملش تا كجاست؟
ش�ايد س�ودي نداش�ته باش�د اما ب�ا توج�ه به 
تعريف هاي�ي ك�ه دارد و مح�دوده وظاي�ف و 
اختيارات�ش، ايرادي ه�م در آن نيس�ت. مثلا در 
مورد نمايش�گاه گنجينه موزه باز ه�م اين هيات 
امنا نيست كه تصميم نهايي را مي گيرد و لازم است 
همان روندي طي شود كه در طول يكسال گذشته 

بارها از آن صحبت شده است... 
حرف من تنها اين است كه بايد همه چيز را از ابتدا مشخص 
كرد؛ از دامن��ه اعمال نظره��اي اين هيات امن��ا گرفته تا 
محدوديت هايي كه براي آن در نظر گرفته شده. به همين 
آساني نمي شود نتيجه گرفت وقتي موزه هيات امنايي شود 
همه مشكلات هم حل مي شوند. هيات امنايي شدن موزه 
يا تشكيل شوراي تجسمي پيش��نهادهايي هستند كه در 
طول اين سال ها بارها از طرف اهالي تجسمي داده شده اند، 
اما خود من به شخصه فكر مي كنم قبل از هر تصميمي بايد 
شوراهاي تجسمي تش��كيل شود. حتي پيشنهادم به وزير 
جديد هم همين است. نخس��تين كار وزير ارشاد در حوزه 

تجسمي مي تواند تشكيل همين شوراها باشد. 
خودتان فك�ر نمي كني�د در م�وارد اين چنيني، 
واكنش انجمن نقاش�ان و ديگ�ر انجمن ها خيلي 

تحت تاثير نوشته هاي افشين پرورش است؟
نه، به هيچ وجه من چنين فك��ري نمي كنم. اين موضوعي 
اس��ت كه ع��ده اي از هنرمندان ب��ه خودم ه��م گفته اند. 
موضوعات زيادي بوده كه افشين پرورش در طول اين چند 
سال در موردش نوشته است. خيلي ها از ما به عنوان انجمن 
هنرمندان نقاش در مقابل اين صحبت ها انتظار دفاع و پاسخ 
داشتند. ما اين كار را نكرديم، براي اينكه عقيده نداريم بايد 
به هر صحبتي كه ش��ده جواب بدهيم. آدم ها در اين موارد 
تعيين كننده نيس��تند و اين تاريخ و گذشت زمان است كه 
مشخص خواهد كرد چه اتفاقي افتاده و چه اتفاقي نيفتاده. 
صحبت هايي كه درباره اتفاقات يك س��ال گذش��ته شد از 
تجمع جلوي موزه گرفته تا بح��ث گنجينه از نگراني هاي 
تمام انجمن ها بود. اينكه ش��خص ديگ��ري هم درباره اين 
موضوع صحبت كند دليل نمي ش��ود كه م��ا تحت تاثير او 
عمل كرده باش��يم. اتفاقا ما در مورد گنجينه نظر ديگري 
داشتيم و مي گفتيم با ارسال اين آثار مشكلي نداريم، اما به 
اين حرف مان اصلا توجهي نش��د. موضع ما كاملا مشخص 
بود و آنها را هم كاملا واضح گفتيم. ما به سابقه افراد كاري 
نداريم و بحث ما فقط توضيح كامل در مورد اتفاقات است. 
حساسيت شما به موزه هنرهاي معاصر و اتفاقاتي 

كه در آن مي افتد همچنان ادامه خواهد داشت؟
شايد؛ ولي بايد متذكر ش��وم كه سال گذشته وقتي شايعه 
حذف دروس گرافيك و نقاشي از هنرستان ها بر سر زبان ها 
افتاد انجمن نام��ه اي به وزير آموزش و پرورش نوش��ت و 
جلس��ه اي هم با چند نف��ر از مديران هنرس��تان ها برگزار 
كرديم. براي ما آنچه در ح��وزه فرهنگ و هنر رخ مي دهد 

اهميت دارد. 
نخستين خواسته انجمن نقاش�ان از وزير جديد 

ارشاد چه چيزي خواهد بود؟
از نظر من نخس��تين خواس��ته اين اس��ت كه انجمن ها را 
ببينند. انجمن ها سال هاست كه در فضاي تجسمي حضور 
دارند و كار مي كنند. خواس��ته ما اين است كه توانايي هاي 
اين انجمن ها ديده ش��ود. در كل جامعه تجسمي را بيشتر 
ببينند. من به شخصه نخستين درخواستم بودجه و خريد 
آثار نخواهد بود و با اينكه مكاني براي آموزش و نمايش آثار 
نداريم اما درخواس��ت ما پول و كمك مالي نيست، براي ما 
مهم اس��ت كه مجموعه ارش��اد ذهنيت خودش را درباره 
هنرهاي تجسمي عوض كند، پاي صحبت هاي ما بنشيند 
و براي حل مش��كلات از ما كمك بخواهد. ما از ارشاد هيچ 
كمك��ي نمي خواهيم ام��ا  اي كاش آنها هم ب��ه اين حد از 
دانش و درايت برسند تا از انجمن هاي تجسمي در وقتش 

كمك بگيرند. 
مي كني�د حاش�يه هاي  فك�ر  و 

برگ�زاري نمايش�گاه گنجين�ه 
موزه با آمدن وزير جديد ارشاد 

هم ادامه داشته باشد؟
اين نمايش��گاه ممكن است در نهايت 

برگزار ش��ود. آرزوي ما اين است 
كه كارها با صحت و سلامت 
برگردد و آن تاثير مثبتي را 
كه انتظار داريم بر فضاي 

فرهنگ��ي و تجس��مي 
ايران بگذارد. بهترين 

ش��كلش ه��م اين 
است كه همه چيز 
باش��د.  ش��فاف 
ب��راي برگ��زاري 

نمايش��گاه  اي��ن 
بايد دلايل مش��خص 
وجود داش��ته باشد 
قرارداده��اي  ب��ا 
مش��خص. ما تا آنجا 

كه مي ش��د اين موارد 
را گوشزد كرديم. 

گفت و گو

7هنر و ادبيات
انجمني با سابقه 20ساله
براي بررسي فعاليت هاي انجمن هنرمندان نقاش ايران بايد بيست سالي به عقب برگشت؛ انجمني كه دي ماه سال 77 رسميت يافت  و در طول اين مدت فراز و فرودهاي بسياري را تجربه كرده است؛ فراز و فرودهايي كه بعد از برگزاري 
چند دوسالانه بعد از پايان كار ششمين دوسالانه نقاشي در سال 82 شروع شد و بعدها با حاشيه هايي كه در جريان برگزاري هفتمين دوره اين دوسالانه پيش آمد اين انجمن ترجيح داد تا در برگزاري بي ينال ها با موزه همكاري نداشته 
باشد. انجمن نقاشان ايران اما در طول يك سال گذشته در واكنش به اتفاقات حوزه تجسمي شكل ديگري از فعاليت را هم تجربه كرده است.
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در مورد 
نمايشگاه 

گنجينه 
اين طور 

وانمود شد كه 
انجمن نقاشان 

نمي خواهد 
اين آثار از 

كشور خارج 
شود. مساله 

اين بود كه هيچ 
چيز درست 
و شفافي در 

مورد اين 
نمايشگاه 
نگفتند و 

همه اش ما را 
دور زدند

بايد تعريف 
جديدي از انجمن 

داد
به نظ�ر من باي�د تعريف 
جديدي از انجمن بدهيم؛ 
آن ه�م از انجمن�ي ك�ه 
امروز م�ورد نياز اس�ت. 
حدود بيست سال پيش 
انجمن هاي�ي پايه گذاري 
و  رويكرده�ا  ب�ا  ش�د 
نيازه�اي آن زم�ان، ام�ا 
امروز با توج�ه به تغيير و 
تح�ولات جامع�ه هنري 
و ب�ه خص�وص هنرهاي 
تجس�مي رويكرده�اي 
تعريف شده بيست سال 
پي�ش كارس�از نيس�ت. 
اينك�ه چ�ه چيزهاي�ي 
بايد دگرگون ش�ود و چه 
جايگزين نياز به پژوهش 
و بررس�ي و گفت وگ�وي 

بيشتري دارد. 

انجمن ها در متن 
اتفاقات تجسمي

در مت�ن مان�دن، حضور 
موث�ر و دايم�ي در حوزه 
فرهنگ و هنر را مي طلبد؛ 
چه در واكنش به رويدادها 
و نقد آنها و چ�ه در ارايه 
ديدگاه ه�ا و راهكارهاي 
درست و كارس�از. از اين 
رو ام�روز انجمن ها اتفاقا 
خيل�ي بيش�تر نس�بت 
به قب�ل در مت�ن جامعه 
تجسمي هستند. مشكل 
زمان�ي پي�ش مي آيد كه 
متوليان حوزه تجس�مي 
نخواهن�د قب�ول كنن�د 
ع�ده زي�ادي هنرمند و 
متخصص در انجمن هاي 
تجس�مي حض�ور دارند 
كه بسيار بهتر مي توانند 
ي ه�ا  تصميم گير ر  د
و فعاليت ه�ا همفك�ري 
كنن�د.  هم�كاري  و 
دوس�الانه فق�ط يكي از 
اموري اس�ت كه قاعدتا 
مربوط�ه  انجمن ه�اي 
ي بيش�تر حي�ت   صلا

 در انجام آن دارند.

علي مطلب زاده

گفت وگو با معصومه مظفري، رييس انجمن نقاشان ايران

ارشاد ذهنيت خودش را درباره هنرهاي تجسمي عوض كند

كاش يك بار هم كه شده به ما اعتماد كنند

صبا طاهريان/ اعتماد

كاش يك بار هم كه شده به ما اعتماد كنند و بپذيرند انجمن هايي وجود دارد كه به شكل تخصصي كار مي كنند. بپذيرند كه اين انجمن ها 
در سخت ترين شرايط در طول اين سال ها كار كرده و تجربه اندوخته اند و مي توان از اين تجربه ها در جايش استفاده كرد. حداقلش اين 
است كه ما با مشكلات حوزه هاي خودمان آشنا هستيم و مي توانيم آنها را بيان كنيم. به نظر من اين پذيرش اوليه انجمن ها وجود ندارد. 
زمستان سال گذشته بود كه با آقاي صالحي اميري، وزير پيشين ارشاد در موزه ديداري داشتيم در اين نشست انجمن ها حرف هاي شان 
را زدند. جدا از بحث بيمه و درخواست يك درصد خريد آثار و مشكلات عديده ديگر مهم ترين خواسته مان اين بود كه ارتباط وزير 
ارشاد با حوزه تجسمي بيشتر شود. پيشنهاد داديم جلساتي با هر كدام از انجمن ها داشته باشند تا در جريان مشكلات و توانايي هاي 
آنها قرار بگيرند. آن زمان گفته شد كه اين پيشنهاد خيلي خوبي است، اما هيچ وقت چنين جلساتي برگزار نشد. دست آخر هم پس 
از پيگيري هاي بسيار گفتند اگر خيلي عجله داريد با معاون هنري جلسه بگذاريد... اگر قرار است وزير ارشاد به ما هيچ وقتي ندهند 
و حاضر نباشند در حد يك جلسه با انجمن ها آشنا شوند و حرف هاي آنها را بشنوند و كوچك ترين قدمي براي انجام حتي يك مورد 

كوچك از خواسته هايي كه در جلسه موزه داشتيم برندارند فكر مي كنيد ديداري ديگر فايده داشت؟

خواسته انجمن هاي هنري از وزير ارشاد


